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Ediția jubiliară a Festivalului In-

ternațional de Muzică „Mărțișor” – 

2016 a oferit o serie de concerte, pro-

movate tradițional în diverse instituții 

de cultură ale republicii. Astfel, scena 

Filarmonicii Naționale a oferit, în 

cadrul unui concert, pe lângă alte pa-

gini din muzica autohtonă din diferite 

perioade, o premieră – Concertul pen-

tru vioară și orchestră „Momente” în 

două părți de Ghenadie Ciobanu. Pre-

miată în cadrul Concursului de compo-

ziție și muzicologie pentru anul 2015, 

această lucrare a fost interpretată pe 

data de 9 Martie 2016, de către violo-

nista Rusanda Panfili (Austria), Or-

chestra Companiei Publice Teleradio-

Moldova și Orchestra Simfonică a 

Filarmonicii, avându-l pe maestrul 

Gheorghe Mustea la pupitrul dirijoral. 

Lucrarea a captat atenția publicu-

lui meloman prin concept, originalita-

te și individualitate. La aceste calități 

a contribuit, bineînțeles, interpretarea 

rafinată a solistei, susținută de univer-

sul sonor al orchestrei sub bagheta 

activă a dirijorului. Întrucât progra-

mul concertului, precum și unele deta-

lii au fost explicate înainte de inter-

pretarea propriu-zisă a concertului, 

am considerat necesar să intervievăm 

compozitorul în vederea unei reflecții 

asupra propriei creații. 

SC: Stimate maestru Ghenadie 

Ciobanu, cum și în ce împrejurări a 

apărut ideea creării Concertului pen-

tru vioară „Momente”? 

GC: Mai întâi, dacă am început 

să discutăm despre titlu, el n-a apărut de 

la bun început. Primul impuls a fost 

când vioristul Gabriel-Tiberiu Popa 

m-a provocat să scriu un concert pen-

tru vioară și orchestră simfonică, deoa-

rece sunt foarte puține concerte pentru 

vioară, scrise în România și mai ales 

în ultima perioadă. A fost o provoca-

re, deoarece demult mi-am dorit să 

scriu ceva pentru vioară. M-am gândit 

că pentru vioară solo sau pentru vioa-

ră în ansambluri repertoriul este mai 

mare şi vioara este tratată mai amplu. 

Vioara cu orchestră e o problemă – 

cum s-o personifici, în sens că totuși 

semantică intonaţiei violonistice în 

genul de concert este mai redusă ca 

diapazon, ca timbru. Meditam cum aș 

vrea să tratez acest erou principal – 

vioara – din ce punct de vedere, care 

ar fi concepția, care ar fi problema-

tica, tematica. Bineînțeles, era o pro-

vocare, care m-a determinat să gân-

desc, să caut, cum aș vrea să tratez, ce 
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sonorități ar avea, care ar fi eveni-

mentele sonore, ce conținut aș fi vrut 

să-i imprim, prin ce sonorităţi ar urma 

să „treacă” vioara? Astfel, am ajuns la 

unele concepţii care țin de domeniul 

psihologic. Momente de stări psiholo-

gice: moment vizionar şi moment 

extatic – două stări psihice de înaltă 

intensitate. Totodată, mi-am propus 

lucrarea să fie scrisă într-un limbaj 

modern, abordând o problematică 

contemporană, fără a se plasa în vreo 

zonă stilistică „neo”.  

SC: Programul ales de Dvs. pen-

tru acest concert, bineînțeles, are un rol 

mare. În abordarea conceptului ați avut 

un suport artistic sau filosofic anume? 

GC: Aș spune mai curând, psiho-

logic, bineînțeles, cu o anumită doză 

de filosofie. De ce psihologic? Am 

pornit de la trăiri. M-am gândit la per-

sonificarea viorii, la dramaturgie, la 

problematică şi aceste meditaţii m-au 

adus la vizionarismul părţii întâi – 

Moment vizionar – întruchipând o 

lume iluzorie, o lume deformată a vi-

surilor pe care o parcurge personajul 

principal – vioara, aidoma unei som-

nambula. Este evident, că această pro-

blematică solicită o intensitate emo-

ţională sporită. Deci, în prima parte 

vioara „trece” în diverse moduri prin 

universurile sonore create de orches-

tră de grupurile orchestrale: alunecând 

fără a întâmpina rezistenţă, plutind, 

străbătând, pătrunzând etc. Această 

problematică de tratare a viorii în so-

noritatea orchestrală a impulsionat 

programul lucrării. Am decis să echi-

librez „vizionarismul” primei părţi cu 

o altă stare psihologică de înaltă in-

tensitate – cu extazul, reprezentând în 

această concepţie polul opus al vizio-

narismului. Muzica Momentului exta-

tic întruchipează diferite gradaţii ale 

extazului: adorație, încântare, euforie. 

În mod normal, ambele stări dominan-

te sunt doar momente de rupere de 

realitate. În acest fel Concertul a că-

pătat forma unei lucrări programatice 

şi titlul – Momente. E de remarcat că 

programul nu conţine un scenariu, 

cum se întâmplă, e un alt tip de pro-

gram, anunțat prin acest liant de trăiri, 

prin această tramă pe care mi-am 

propus-o, prin acest echilibru bipartit, 

care reflectă stări psihologice diferite: 

meditative, dinamice etc. Ca să fiu 

mai explicit, voi susţine că unele mo-

mentele „motorii” din partea întâi în-

truchipează stări de fugă ca în visuri, 

când alergând vrem să depăşim ceva, 

dar stăm pe loc. Trăim emoții de stră-

batere, de dorință de a evada din 

această stare. Astfel, a apărut proble-

matica alunecării, plutirii prin lumi 

paralele, spargerii, trecerii, depășirii – 

în prima parte a Concertului. Iată de 

ce am remarcat că Concertul e, mai 

curând, psihologic. E vorba despre 

trăirea stărilor psihice.  

SC: Ce compozitori v-au fost 

mai aproape în abordarea tehnicilor 

de compoziție utilizate în Concertul 

pentru vioară? 

GC: În Concert am utilizat multe 

tehnici, dar într-o manieră foarte indi-

viduală. Dacă Vă interesează ce Con-

certe de vioară aş remarca, atunci voi 

numi Concertul L’arbre des sognes de 

H. Dutilleux, Concertul lui J. Adams 

sau Concertul de G. Ligeti. Numesc 

aceste Concerte pentru a remarca unele 

tendinţe spre un limbaj modern şi sin-

tetic, tendinţe conceptuale. Dar atunci 

când compun, nu mă gândesc la repe-

re concrete. Am numit aceste lucrări, 

pentru că aş dori să pun Concertul meu 

alături, eventual, să fie în program cu 

ele. Am folosit unele tehnici compo-

nistice, fără a „pedala”, a accentua teh-

nica ca atare. Mai mult, m-a interesat 
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rezultatul sonor final (tehnica este doar 

un instrument pentru a obține acest lu-

cru). Am folosit tehnici, care pot fi folo-

site în creațiile compozitorilor români, 

precum Șt. Niculescu; am folosit sin-

taxe contemporane, găsite în creațiile 

multor compozitori. Spre exemplu, în 

prima parte sunt unele tehnici utilizate 

foarte des de O. Messiaen. Nu aș vrea 

să spun că este o aluzie dar, cel puțin, 

ar putea fi perceput un fragment, ca o 

aluzie la Messiaen, în sensul că sunt 

folosite principiile de lucru modal, 

strategii modale, folosite de Messiaen 

și chiar moduri atât în prima parte, cât 

și în partea a doua. Dar eu le trec prin 

filtre individuale, cu alte cuvinte, am 

putea vorbi despre o sinteză tehnolo-

gică. Bineînțeles, este un limbaj pro-

priu, adoptat de mine de mult timp, 

limbaj, care oscilează între diatonic și 

cromatic, care oscilează între mai 

multe sintaxe și structuri ritmice, pe 

care îl folosesc nu pentru prima dată 

în creațiile mele. Dar în Concertul 

pentru vioară posibil că a fost mult 

mai convingător rezultatul sonor. 

SC: Cum apreciați relația 

compozitor-interpret în tratarea con-

ceptului Dvs.? Cu alte cuvinte, ce ați 

așteptat de la interpreți și la ce rezul-

tat s-a ajuns? 

GC: Cu relația dintre compozitor 

și interpret, noi, creatorii de muzică, 

ne confruntăm în decursul vieții. De 

fiecare dată am observat că, la o anu-

mită etapă, îmi schimb unele princi-

pii. Nu aș spune că radical, dar apar 

modificări. De la un moment dat, mai 

mulți ani, am avut o poziție între ceea 

ce Umberto Echo numește „ad auto-

rem” și „ad auctorem”. În sensul că 

muzica, odată scrisă în partitură, devi-

ne o obiectivitate, pe care o descifrea-

ză un interpret. În acest sens, atitudi-

nea compozitorului poate fi diferită. 

Eram un compozitor ce acceptam tra-

tarea interpretului și mă străduiam, 

atunci când nu este principial, să nu 

intervin, oferindu-i interpretului posi-

bilitatea de a crea, pentru că așa este 

arta noastră, care depinde, în modul 

cel mai direct, de interpretare. Asta se 

poate întâmpla numai atunci când ai 

norocul de un interpret foarte bun, cu 

experiență, care are poziție, știe să va-

dă mai departe de textul muzical. În 

acest sens, am avut noroc şi de această 

dată și de aceea am avut poziția să nu 

mă prea implic în tratarea interpretu-

lui, decât s-o anticip cu niște discuții, 

poate cu niște aluzii în timpul comu-

nicării înainte de procesul interpreta-

tiv; să-i spun, ce mi-am dorit, să fac 

niște trimiteri la niște repere asociati-

ve. Însă n-a fost tocmai așa, deoarece 

limbajul a fost mai puțin familiar (mă 

refer la interpreții din orchestră).  

În ce privește vioriștii-soliști, sunt 

deja doi care au interpretat această 

lucrare: Ionel Manciu, care a cântat 

prima parte și Rusanda Panfili, care a 

cântat întreg concertul. Ambii au in-

terpretat foarte bine. Mai mult decât 

atât, Rusanda Panfili a făcut propuneri 

interpretative importante. După inter-

pretarea de la Filarmonică, în partea a 

doua, mai ales la sfârșit, ea a cântat 

mai implicat, poate nu aş zice agresiv, 

dar puțin mai aspru, decât, posibil, 

mi-aș dorit. Dar a fost foarte convin-

gător – a adus concertul într-o sferă 

mai psihologizată, mai puternic ac-

centuată, poate că o prezență mai 

aspră, mai riguroasă în text, cântând 

structurile mai apăsat. Dar asta este, 

că nu m-am implicat. Apropo, la con-

cert a fost și mai accentuat acest 

lucru, la care mă refer, decât în repeti-

ții. Deci acesta este un exemplu al tra-

tării care se datorează interpretului, 

muzica presupunând gradaţii interpre-
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tative. Fiecare interpretare ar putea să 

aducă ceva nou, chiar dacă structurile 

sunt rigide sau dacă acestea presupun 

o mai mare libertate.  

În acest sens, Ionel Manciu are o 

intuiție extraordinară. Sunt curios 

cum va cânta partea a doua, pentru că 

în prima parte el a propus niște lucruri 

interesante. El a intuit unele maniere 

apropiate de muzica rock sau blues, a 

propus un anumit timbru, pe care 

compozitorul nu are cum să-l noteze 

în partitură, decât verbal.  

Dar altceva este orchestra, pe 

care o tratez cu totul altfel. Și dacă ați 

întrebat de compozitorii, care pentru 

mine au fost, la un moment dat, apro-

piați prin ceea ce aduc ei în arta muzi-

cală, atunci fiecare dintre ei necesită 

alt tip de orchestră, alți interpreți în 

orchestră și altă tratare a orchestrei. În 

Concertul pentru vioară și eu am tratat 

altfel orchestra. Orchestra, în cazul 

meu, este tratată ca soliști, grup de 

soliști și apoi ca tutti. Soliștii sunt 

foarte importanți în orchestră mea. 

Toți, nu doar primul flaut, dar şi al 

doilea, nu doar oboiul 1, dar și 2 

ș.a.m.d. Deci, într-un fel, toți sunt 

egali. Sunt fragmente întregi, în care 

orchestra este tratată ca soliști, ca 

grup de soliști. Iată de ce este impor-

tant ca orchestranții să fie la nivel și 

să înțeleagă ce cântă. Nu doar dirijo-

rul și solistul-viorist, pentru că or-

chestra este deja alt tip de instrument, 

decât în genul concertului clasic. 

Mulți compozitori, la fel, au tratat 

orchestra ca orchestă-soliști, orchestră 

de grup și la sfârșit ca tutti – teză, 

antiteză și sinteză. Noi mai avem de 

recuperat în sensul concepţiei de 

orchestră contemporană, pentru că, în 

mare parte, se cântă repertoriul clasic 

și romantic, în care materialul sonor, 

sintaxele sunt altele. Eu n-am sintaxe 

(din muzica clasică, adică melodie cu 

acompaniament), cu mici excepții. 

Chiar și în părțile meditative este alt 

tip de organizare a materialului sonor, 

în care vioara cântă meditativ și clari-

netele au o contralinie, un contrapunct 

și violoncelele au alt contrapunct, este 

o altă sintaxă, decât în muzica medita-

tivă, în care există un acompaniament 

la ceea ce cântă vioara. Sunt momente 

de acest gen, în care revin la întreba-

rea precedentă, în ce privește tehnicile 

de compoziție. 

În acest concert am folosit foarte 

multe lucruri, pe lângă ceea ce am re-

latat anterior. Am folosit foarte mult 

din muzica spectrală, care într-un fel 

sau altul, este o tratare sonorică a or-

chestrei. În cazul dat, bineînțeles că 

părțile meditative au acest tip de so-

noristică, acest spectru, nu doar struc-

tură melodico-armonică, dar și timbra-

lă, ceea ce necesită o interpretare de 

mare finețe. Aceasta este complicat 

pentru interpreții, care nu au expe-

rienţa cuvenită. Spre exemplu Con-

certul lui Ligeti este scris în tehnică 

sonoristică; Concertul lui Adams re-

prezintă o tratare sonorică și spectrală. 

Dacă muzicienii au experiența de a 

cânta acest gen de muzică, atunci bine-

înțeles că lucrarea este cântată adecvat. 

Sunt mulțumit de colaborare, 

pentru că, de astă dată, maestrul 

Mustea m-a rugat să stau în orchestră, 

să opresc acolo unde trebuie, să mă 

adresez direct interpreților (nu prin in-

termediul dirijorului, cum se proce-

dează, de regulă). În acest sens, am 

avut ocazia să opresc, și uneori să re-

amintesc interpreților că sunt soliști, și 

ar trebui să cânte acest pasaj ca într-un 

solo, nu ca ceva care se adaogă într-o 

textură (un sunet la armonie). 

SC: În acest sens, muzica se 

apropie de pictură. 
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GC: Este adevărat că în muzică 

şi în pictură mereu au coincis etapele. 

Dacă privim la impresionismul muzi-

cal, a coincis cu impresionismul în 

pictură, modernismul în pictură a 

coincis cu modernismul muzical. Am 

putea să ne amintim de multe nume: 

Kandinsky-Schönberg etc. Același 

lucru se întâmplă și în muzica secolu-

lui al XXI-lea. În creații, precum 

„Живопись” de E. Denisov este ară-

tat prin procedee pur muzicale proce-

sul creativ din pictură, cum se pune 

tușa etc. Compozitorul s-a apropiat și 

prin concepție, și prin tehnică de fe-

nomenul picturii. Da, creatorii con-

temporani, se inspiră din lectură, pro-

ză sau poezie, din imaginile din pictu-

ră. Este o interconexiune și de aceea, 

la intersecția dintre genuri, apar și 

multe genuri, legate între ele. Aici, 

într-adevăr, dacă vorbim despre sono-

rică, spectralism și despre timbru, este 

foarte aproape de pictură. 

SC: Interpretarea pentru a doua 

oară a Concertului pentru vioară se 

prevede pentru Festivalul Internațio-

nal de Muzică Contemporană „Zilele 

Muzicii Noi”? 

GC: Da, și va cânta Ionel Man-

ciu. Interpretarea Concertului este pro-

gramată pentru data de 10 iunie, anul 

curent, cu Mihai Agafiță și Orchestra 

Filarmonicii, de astă dată și acolo se 

va cânta întreg concertul, într-un pro-

gram foarte interesant. În cadrul aces-

tui concert se va interpreta lucrarea lui 

P. Rivilis „Dansuri simfonice”, mai 

ales că este și jubileul compozitorului 

anul acesta. Va fi și o lucrare foarte 

interesantă de A. Iorgulescu „Semna-

le”. Maestrul Mihai Agafiță mai pro-

pune și o lucrare de Ravel „Alborada 

del Gracioso” care, cred, vor complini 

un program interesant. În cazul 

acesta, încă odată Concertul va căpăta 

o alură, neschimbându-se, aducând un 

alt univers de imagini.  

Mai mult decât atât, sunt și alte 

programări ale Concertului. Mă bu-

cură faptul că celebrul violonist 

Alexandru Tomescu a primit partitura 

Concertului și mi-a scris că este 

extrem de interesant și îl va interpreta 

cu orice ocazie. Înregistrarea a fost 

ascultată și în alte țări, și în Spania, de 

către colegii mei, care vor s-o progra-

meze pentru că le-a plăcut lucrarea. 

SC: Ce proiecte aveți în perspecti-

vă? 

GC: Foarte multe. La deschide-

rea festivalului o să auziți un proiect 

nou – o lucrare nouă pentru orchestra 

de corzi, care la fel va fi, destul de 

avansată ca limbaj și ca imagini. Mă 

bucur că îmi găsesc această problema-

tică a mea și tot mai mult mă apropii 

de ceva care să mă marcheze ca stil 

individual. 

SC: Oricum, sunteți individual 

prin felul de a fi. Vă doresc succese și 

în continuare! 

GC: Mulțumesc mult. 

 

Interviul a fost realizat la 15 Martie 2016 
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